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• Kulka János: 

MM Szépen éltünk 
Szegeden MM 

A Valahol Európában főszereplője. 
(Fotó: Miskolczi Róbert) 

• Megkezdődött a néptáncfesztivál 

A millecentenáriumra: 
rokon népek a vendégek 

A Dugonics téren bemutatkoztak az együttesek (Fotó: Miskolczi Róbert) 

A Valahol Európában 
idei szabadtéri előadá-
sainak főszereplője, a 
gyerekgyámolító huma-
nista művész , Simon 
Péter a lakitója : Kulka 
János. A főpróba szüne-
tében találkoztunk. 

- Kérdezhetek a család-
ról? Annyi az i smerősük 
Szegeden, talán régi barátok 
is, akikkel ritkán találkoz-
nak amióta Pesten élnek és 
akik kíváncsiak lehetnek a 
személyesebb dolgokra -
magyaráztam a színésznek, 
aki élete első 18 évét ebben 
a városban töltötte. Édesap-
jának, Kulka Frigyesnek, a 
sokak által tisztelt sebészp-
rofesszornak szobrot állítot-
tak egykori klinikáján. 

A kiváló orvos nagy mű-
veltségű, széles látókörű, 
eleven művészeti érdeklő-
désű, igen barátságos ember 
volt: feleségével, a mindig 
mosolygó, halk. finom Kul-
ka Eszterrel valóságos pol-
gári szalont vittek: neves 
művészeket láttak vendégül, 
nem is egyszer ők szervez-
ték meg. hogy a pesti színé-
szekkel. zenészekkel, kép-
zőművészekkel itt a déli vé-
geken is találkozhasson a 
közönség. 

- Nem bánom, kérdez-
zen. aztán majd meglátjuk... 

• Mivel foglalkozik 
mos: az édesanyja? 
Hogy van? 
- Köszönöm, jól van. há-

romszoros nagymama, ez a 
főfoglalkozása. A nővérem-
nek van egy 15 és egy 14 
éves lánya és két éves a fiú! 
Nagy öröm volt a család-
ban. amikor megszületett: a 
lányok után végre egy gye-
rek! Anyám persze ugyano-
lyan aktív, mint régen, fá-
radhatatlanul hódol kedvte-
léseinek, olvas, zenét hall-
gat... 

• Talán ír is? 
- Nem. azt nem. Vagy 

titkolja. 
9 Milyen emlékei van-
nak Szegedről? 
- Szépek. Jók. Szerettem 

itt gyereknek lenni. Szépen 
éltünk. Nagyon sokan sze-
rették a szüleimet, mindig 
nagy társaság időzött ná-
lunk. Más volt akkor az élet, 
más értékekkel. Volt miről 
beszélni és volt értelme be-

Ugye. nem tetszenek tud-
ni. hogy mit takar e sző?! 
Pedig itt van közöttünk, ha 
nem is mindennapos, de már 
Szegeden is több hölgy vise-
li ezt trancia eredetű nőne-
vei A jelentése: áfonya, s 
augusztus 3-án, tehát ma van 
Mirtill névnapja. 

Mindezt Szabó Bernadett, 
kedves olvasónktól tudjuk. 

szélni. Afféle szellemi mű-
helynek, vagy legalábbis ta-
lálkozóhelynek számított a 
lakásunk. Még most is elő-
fordul, ha idősebb kollégák-
kal, más művészekkel talál-
kozom, nagyokat sóhajtoz-
nak, nosztalgiáznak, „Jaj, 
mikor anyádékkal Szege-
den..." - mondják, és nekem 
jó hallani ezt. Boldog nya-
rakra emlékszem az úszóhá-
zon, nagy baráti csapatra... 
Aztán elvitt az élet, minden 
megváltozott. 

9 Szegeden? 
- Is. őszintén szólva fur-

csa tudomásul venni: itt töl-
töttem a meghatározónak 
tartott első 18 évemet - és 
valahogyan idegen lettem. 
Mások a házak, más generá-
ciók töltik be a várost, min-
den más. 

9 Volt az úszóházon? 
- Nem. Éjjel-nappal pró-

bálunk. időm sem volt még. 
de azt mondják a barátaim, 
az úszóház sem ugyanaz 
már, mint régen. Ez bizto-
san természetes. Csak ne-
kem nem. Lehet hogy nem 
is megyek le, hadd marad-
jon az a hely s z á m o m r a 
olyan, amilyen az emléke-
imben. 

• Barátoknál lakik? 
- Szállodában. Ez is kü-

lönös érzés. Gyerekkorom-
ban távolról néztük, talán 
némi csodálattal az autókat, 
amint az idegenek megáll-
nak a szállodák előtt , ki-
szállnak. bemennek... Meg-
álltam a Royal előtt, kiszáll-
tam az autóból, bementem... 
Én lettem az idegen. Talán 
több energiával, törődéssel 
ápolhattam volna a szegedi 
barátságokat, de sosem volt 
elég időm. Előbb négy év a 
fő i sko lán , aztán Pécse t t , 
nyolc év Kaposvárott, me-
gint Pesten - Szeged mindig 
kimaradt a körökből. 

9 Hívták valaha is ebbe 
a színházba? 
- Egyszer -ké t szer volt 

szó róla. aztán különböző 
okok miat t mégsem jö t t 
össze. Talán jövőre sikerül 
itt játszanom, mindenesetre 
meghívtak, szívesen is jön-
nék... 

9 Miben játszik? 
- Ezt babonából nem áru-

lom el. 

Sulyok Erxsébot 

akinek a barátnője e névre 
hallgat. Bernadettől értesül-
tünk arról is. hogy - évekre 
visszamenő vizsgálódásai 
szerint - sem a sajtó, sem a 
rádió, soha nem emlékezik 
meg erről a névről. 

Kivétel a Délmagyaror-
szág: Isten éltesse, Mirtill! 

K. F. 

A szegedi nemzetközi 
néptáncfesztiválok az or-
szág legnagyobb folkló-
reseményei közé tartoz-
nak. Az elsőt 30 eszten-
deje, 1966-ban rendez-
ték, a találkozókat két-
évenként tartották. Bár 
fesztivál tavaly is volt, az 
ideit a kivételes, ünnepi 
a lka lom indolkol ja : a 
honfoglalás 1100. évfor-
dulója. Kivételes a meg-
hívottak sora is, hiszen 
olyan kis népek képvise-
lőit látja vendégül a vá-
ros, akiket a finnugor ro-
konság köt össze, illetve 
akiknek kultúrája a tör-
ténelem során hatott 
egymásra. 

Udmurt fö ld , Jakut fö ld , 
Észak-Oszétia; Piroska Tánc-
együttes - Finnország; Tran-
silvania Táncegyüttes - Ro-
mánia; baskírok; magyarok. 
A táncoló együtteseket per-
sze nemcsak a magukkal ho-
zott táblák különböztették 
meg, hanem a viselelet, a 
tánc, a zene. Tarkaságukban, 
sokféleségükben gazdag és 
érdekes képeket villantottak 
fel a a folklór követei. Az 

Dr. Szabó Zoltán se-
bész professzor harminc 
évvel ezelőtt hagyta el 
Szegedet és az országot. 
Az eltelt három évtized 
alatt megjárta Vietna-
mot, szakmájában pedig 
igen előkelő eredménye-
ket ért el, sőt, a SZOTE 
díszdoktorává is avat-
ták. Egy idő óta egyre 
gyakrabban tartózkodik 
Magyarországon: szak-
mája és tenn iakarása 
húzza ide az egyébként 
San Franc iscóban élő 
professzort. Találkozá-
sunkkor széles mosollyal 
arcán szállt ki Trabantjá-
ból, s válaszolt először 
arra a kérdésre, miért 
ment el innen annak ide-
jén, s miért jött vissza. 

- 1966-ban mentem el, s a 
menekülttáborban teljesen 
egyedül kezdtem az életet, a 
nulláról. Végig kellett járni 
az életiskolát, az elemitől 
kezdve. Nagy honvágyam 
tulajdonképpeni soha nem 
volt, hiszen én úgy mentem 
el innen, hogy itt már soha 
semmi sem lesz, az orosz 
csapatok soha sem vonulnak 
ki, s a kommunisták sem ad-
ják fel természetellenes filo-
zófiájukat. A hatalom a pus-
kacső végéből jön - gondol-
tam akkor. Közbe-közbe ha-
za lá togat tam, de mindig 
ugyanazt láttam, ami elme-
nésre késztetett. Amikor a 
változás megtörtént, csalód-
tam magamban, hiszen félre-
ismertem a helyzetet. Kez-
dett melegí teni az a sző, 
hogy „haza", s igyekeztem 
azt nézni, mit tehetek az or-
szágért. Ha az ember elég 
időt eltölt egy fejlett kapita-
lizmusban, egy gazdag or-
szágban pár évtizedet, akkor 
igazat ad Marxnak abban, 
hogy a lét meghatározza a 
tudatot. Megtanultam, mi-
lyen az az élet. ahol a termé-
szet erői uralkodnak, s sze-
retném ezt felhasználni Ma-
gyarországon is. 

9 Milyen formában? 
- Bedolgoztam magam a 

sebészet fejlődésébe, ponto-
sabban a felnagyított sebé-
szetébe. 

9 Az mi? 
- Az emberi szem bizo-

M 

egyetemi központi épület 
előtt ácsolt színpadon, a Du-
gonics téren mutatkoztak be 
a vendéglátó város közönsé-
gének tegnap délután. 

Felföldi László néprajztu-
dós megnyitójában a folklór 
diplomatáinak nevezte őket. 

Este az újszegedi színpa-
don az oszét, a jakut és a ro-

nyos határokon túl már nem 
látja a részleteket, azonban a 
test nagyon apró dolgokból 
tevődik össze. Engem mindig 
az érdekelt, hogyan lehet egy 
sebész a leghatékonyabb. Ha 
nagyító alatt nézzük a szöve-
teket, jobban lehet látni azo-
kat, s ezt kell alkalmazni a 
műtétek során is. Sokkal pre-
cízebben és hatásosabban le-
het így manipulálni „oda-
benn". Az én kísérleti terüle-
tem a laproszkópia , mely 
megadja a szükséges nagyí-
tást, s kevésbé roncsoló mó-
don közelíti meg a szerveket. 
Ez szinte forradalomszerűen 
sörpi el a hagyományos sebé-
szeti eljárásokat. Kidolgoz-
tuk a szisztémát, s ennek egy 
tanítói programját. Ezt hoz-
tam el a magyar sebészek-
nek. egy olyan technikával, 
ahol a sebész kézzel - olcsón 
- varrja meg a szöveteket, de 
felhasználva a laproszkópia 
e l járását . Úgy gondoltuk 
azonban, hogy nem az egye-
temektől, s a minisztériumból 
kell indítani ezt. hanem a vi-
déki kórházak orvosaira kell 
támaszkodnunk. Ők keresték 
is ezt a módszert, csak nem 
jutottak hozzá. Meg kell je-

mániai vendégek mellett az 
egyik házigazda, a Borica, és 
a Válaszút együttes lépett fel. 
Ma, szombaton és vasárnap 
este mutatja be műsorát Új-
szegeden a többi résztvevő 
csoport. 

A „30 éves a fesztivál" cí-
mű kiállítást ma, szombaton 
délután 2 órakor nyitja meg 

gyezni, hogy ez a technika 
nagyon friss, egy-két éves. A 
vidéki sebészek mellett azért 
döntöttünk, mert szerettük 
volna elkerülni a főváros 
„akasztását", ellenállását. Hat 
kurzuson hetvenkét vidéki 
sebészt képeztünk ki erre a 
technikára, akik már alkal-
mazzák is új ismereteiket. 
Nemrégen egy miskolci 
szimpóziumon be is mutatták 
a tapasztalataikat, s ez engem 
komoly büszkeséggel töltött 
el. Ez nagyon jó indítás, s 
nem lehet megállítani. Már 
jelentkeztek a fővárosiak is, 
ők sem akarnak ebből kima-
radni. 

9 Belelátott a magyar ér-
telmiségi elit egy részének 
gondolkodásába. Milyen 
tapasztalatokat szűrt le? 
- Az egészségügy költ-

ségvetése egyre jobban szű-
kül. Egy vidéki főorvos há-
zaspár egyenként 60-80 ezer 
forintot keres hivatalosan, 
sokkal keményebb és fele-
lősségteljesebb munkával, 
mint például egy hivatalnok. 
Az orvosok ezért - ha nem 
akarnak szegények lenni -
rászorulnak a paraszolven-
ciára. Ezt azonban el kell 

Kósáné Kovács Magdolna 
országgyűlési képviselő a 
Bartók művelődési központ-
ban. Ugyancsak ma és hol-
nap délután 5 órától a Mátyás 
téren is táncolnak a külföldi 
együttesek, színesítve az al-
sóvárosi búcsú programját. 

S. I . 

dugniuk az adózás elől, tehát 
hazugságba kényszerülnek, 
így a tudomány lelkiismere-
tesen gyógyító emberei ké-
nyelmetlen helyzetbe kerül-
nek, s komoly morális prob-
lémával kell megküzdeniük. 
Csalniuk kell azért, hogy 
úgyahogy fennmaradjanak. 
Ez nagy gond. Másrészt az 
orvosgárda úgy él, mintha al-
kalmazottak lennének. Kevés 
beleszólásuk van a gazdasági 
kérdésekbe, így ha lefaragá-
sokról van szó, nem sokat 
számít az ő szakmai vélemé-
nyük. Ez pedig pazarláshoz 
vezet. 

9 A gond az, hogy eleve 
nincs sok pénz, abból pe-
dig nehéz pazarolni. 
- Ésszerűvé kell tenni a 

főváros és a vidék közötti 
elosztást. Egy budapesti or-
vos többszörösét keresi a vi-
dékinek, s több pénz is jut 
rájuk, noha ők kevesebbet 
operálnak. Ha nekem jó ope-
rációra lenne szükségem, 
egy forgalmas vidéki kórhá-
zat választanék. 

9 Azt mondják, itt vad-
kapitalizmus van, min-
denki más rovására gaz-
dagodik. 

Dísztör 
Szalaynak 
• Munkatársunktól 

A szegedi az egyik leg-
jobban fe lszere l t önkor-
mányzati tűzoltóság az or-
szágban. Mellesleg a legna-
gyobb és - tegyük hozzá - a 
legjobban irányított, kiváló 
szakemberi gárdával rendel-
kező parancsnokság és állo-
mány is egyben. Az említet-
teket támasztja alá az a teg-
napi esemény is, amely során 
dr. Leszity János tűzoltó ve-
zérőrnagy, az Országos Tűz-
oltóparancsnokság parancs-
noka dísztőrt adományozott 
dr. Szalay Istvánnak. Szeged 
város polgármesterének - ér-
demei elismerése jeléül. 

Illeték 
• DM-információ 

Július végén Kis-Jugo-
szlávia fölemelte az ún. ,Jci-
lépési illeték" összegét. Az 
ország állampolgárainak, a 
határ átlépésekor korábban 
személyenként 50, járműven-
ként pedig 150 dinárt kellett 
fizetni. A megemelt díjtétel 
szerint Kis-Jugoszláviából 
kifelé menet egy személy 
100 dinárt fizet, egy jármű 
után pedig már 200 dinárt 
számítanak föl - tudtuk meg 
Kerekes Sándor századostól, 
a röszkei határállomás vám-
hivatalának parancsnokától. 

- Olyan ez, mint egy han-
gyaboly, mely véd a termé-
szeti csapások ellen, s meg-
oszt ja a munkát . Egyszer 
csak a hangyaboly megválto-
zik, át kell építeni. Első lép-
cső a destrukció, a lebontás, 
de eközben már ki kell építe-
ni az új utakat, munkahelye-
ket, tárolókat. Nem vadkap-
italizmus ez, mert az megkí-
ván egy vérszívó, kapzsi üz-
leti embert. Itt inkább úgy 
gondolkodnak a legtöbben, 
hogyha ma nem szerzik meg 
a szükségeseket, akkor hol-
nap nem lesz. Altalános eg-
zisztenciális paranoia uralko-
dik. A régi magyaros tartás, 
büszkeség fogja vissza az 
embereket attól, hogy a teljes 
pánik kitörjön. Ha ilyen té-
nyezők ura lkodnának az 
Egyesült Államokban, ott 
már régen polgárháború len-
ne. Itt megszokták az embe-
rek, hogy alkalmazkodjanak, 
tűr jenek addig , míg jobb 
nem lesz. Mégis, e kettősség 
dacára civilizáltan viselked-
nek, de nagyon feszültek. A 
pohár - úgy érzem - tele 
van, nincs meg a szükséges 
biztonsági alap. 

9 Trabanttal járja az or-
szágot. Miért nem Rolls 
Royce-szal, vagy Cadil-
lackel? 
- Éppenséggel megtehet-

ném azt is, viszont el szeret-
ném kerülni azt a helyzetet, 
hogy ha valahol kiszállok 
egy ilyen márkás autóból, az 
emberek egyből a környeze-
temhez, az autómhoz viszo-
nyuljanak. Ez nagyon torzí-
tott kép lenne. A Trabant de-
mokratikus autó és semleges 
háttér. 

9 Milyen jövőt jósol en-
nek az országnak? 
- Komoly változások tör-

téntek rövid idő alatt , ez 
azonban csak a kezdet. Sok-
kal többre lesz szükség: kell 
egy új generáció a feladatok 
megvalósításához. A jómód-
nak ára is lesz. még anya-
gisabbá válik a világ. Szük-
ség van egy múlttól mentes, 
de képzett vezető rétegre. S 
ebben az újjá- és átépítésben 
nemcsak az itthoni, hanem a 
külföldi magyaroknak is lesz 
szerepük. 

Aratő László 

Mirtill 

• Amerikábál jöttem 

A magyar hangyaboly 

Szabó professzornak Trabanton ülni élvezet. (Fotó: Miskolczi Róbert) 


